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Myšlenka oslavy ženy a 
ženství vznikla v Anglii a 
pochází z roku 1644. Byly 
to tzv. Mate�ské ned�le, 
kdy byly oslavovány matky 
a babi�ky. Svátky, které 
vzdávaly hold ženám,  mají 
ve sv�t� dlouhou tradici. Již 
ve starém 

�
ecku se žena 

t�šila velké úct�, byla dár-

tolické spolky i n�které žen-
ské komise p�i politických 
stranách. Vzpomínám na 
svá d�tská léta, kdy jsme 
jako d�ti kupovaly ze svých 
skromných úspor malé dá-
re�ky pro své matky, aby-
chom jim ud�laly radost. 
Na tento svátek jsme jako 

(Pokračování na stránce 2) 

kyní života. V naší zemi se 
začal slavit Den matek až v 
roce 1923, vždy druhou 
květnovou neděli. Zásluhu 
na zavedení tohoto svátku 
měla Alice Masaryková, 
dcera tehdejšího preziden-
ta. Tuto ideu šířila Čs. 
ochrana matek a dětí, Čer-
vený kříž, Sokol, Orel, ka-

Nezapomínejme 

Letošní rok je bohatý na 
volby. V našem regionu se 
uskuteční troje a to o ví-
kendu 28. - 29.května se 
bude volit do Poslanecké 
sněmovny Parlamentu Čes-
ké republiky a na podzim 
(termín zatím nebyl určen) 
do Senátu a obecních zastu-
pitelstev. Nad volbami do 
obecního zastupitelstva 
bych se rád zastavil.  Sou-
časnému zastupitelstvu ob-
ce zbývá pár měsí-
ců do konce voleb-
ního období a má-
me před sebou 
ještě několik akcí, 
které budeme 
chtít dokončit a 
nechat po sobě 
čistý stůl. Je čas 
přemýšlet o sesta-
vení kandidátek 
pro podzimní vol-
by do zastupitel-
stva obce, které 
bude zvoleno na 
další 4 roky. Žádám touto 
cestou každého občana tr-
vale zde bydlícího, kterému 
není osud obce lhostejný a 
chtěl by se podílet na 
zkrášlení a rozvoji obce, 
aby uvažoval o své kandi-
datuře do podzimních vo-
leb. Zvlášť bych apeloval 
na střední a mladší genera-
ci, aby se zapojily do věcí 
veřejných a voliči si ze širo-

ké nabídky kandidátů 
mohli vybrat  zástupce pro 
složení nového zastupitel-
stva. 
V druhé polovině června 
začneme s opravami míst-
ních komunikací č.p.p. 323 
a 325. Výběrové řízení vy-
hrála firma ISKOM spol. 
s.r.o. Plzeň, se kterou jsme 
uzavřeli smlouvu na reali-
zaci stavby. Celkové nákla-
dy na stavbu se předpoklá-

dají do výše 890.000,-Kč, 
dotaci kterou jsme získali 
ze Státního zemědělského 
intervenčního fondu (SZIF) 
za pomoci MAS aktivios 
činí 592.857,-Kč. 
V letošním roce máme 
v plánu akcí realizaci vrta-
né studny a vodovodu pro 
budovu obecního úřadu. 
Povolení k započetí stavby 
je stále ve stádiu vyřizování 

na úřadech. Po dokončení 
všech administrativních 
záležitostí bude vybrána 
firma, která stavbu zreali-
zuje. Vrt bude umístněn 
v prostoru „B řezinek“. 
Zástupci dotčených obcí 
byli pozváni na jednání 
ohledně přípravy zadání 
projektové dokumentace  
na druhou část rekonstruk-
ce silnice Skašov-Přeštice. 
Jednání proběhlo na Sprá-
vě a údržbě silnic Starý Pl-
zenec, kde přítomní byli 
seznámeni se studií zpraco-
vanou projektovou kance-
láří Libor Boula z listopadu 
2007. V návrhu se předpo-
kládá rozdělení akce na 6 
samostatných úseků. 
1.úsek - obchvat Týniště 
2.úsek - obchvat Újezda 
3.úsek - Újezd-Dolce-
Kucíny – jedná se o průtah 
obcemi Dolce a Kucíny. 
4.úsek – za Kucíny - přelož-
ka silnice a napojení křižo-
vatky od Plevňova 
5.úsek – řešení křižovatky 
na „Zámostech“ (průsečná 
či kruhová). 
6.úsek – průtah Přeštic. 
Předpokládá se,  že 
v případě kladných projed-
nání majetkoprávních zále-
žitostí, by mohla být pří-
slušná povolení vydána 
v druhé polovině roku 
2011.             St.Ziegler, starosta obce 
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Přejeme hodně štěstí do života 



něco najde a hasiči mají opět 1-2 
plná auta. Mohlo by být ještě více, 
kdyby někteří občané vyslyšeli 
obecní rozhlas oznamující datum 
sběru a šrot připravili, ale bohu-
žel. Převážná část občanů na 
zprávu obecního rozhlasu však  
reaguje a šrot připraví. Chtěl 
bych jménem výboru hasičů těm-
to občanům poděkovat, ale i všem 
aktérům, kteří se každoročně této 
akce zúčastňují. Rovněž velké dí-
ky patří firm ě pana Josefa Bulta-
se, která rok co rok uvolňuje ná-
kladní auto na svoz tohoto šrotu. 
Přejme si, aby i v příštích letech 
naši hasiči na tuto záslužnou akci 
nezapomněli a opět jí zopakovali.  

MA 

Začátkem měsíce dubna již něko-
lik let po sobě se v obci odbývá 
záslužná akce našich hasičů. Po-
řádají mobilní sběr starého želez-
ného šrotu, který by jinak v mno-
ha   případech   skončil  pohozen 
v lese, nebo jinde ve volné přírodě 
na okraji obce. Většina našich 
občanů při jarním úklidu venkov-
ských prostor ve svých nemovitos-
tech ráda šrot připraví před své 
chalupy. Jsou spokojeni, že sobě 
pomohli a vyklidili zase na rok 
své prostory a hasičům tímto při-
spěli do jejich pokladny. Je pozo-
ruhodné, že sběr se dělá každo-
ročně a přesto každým rokem se 

Tak se nám konečně podařilo vy-
hodnotit anketu o stavbě obecního 
vodovodu.  Zajisté žádný z nás 
neočekával jiný výsledek, než se 
prokázal. Ten byl očekáván tak, 
jako konečný verdikt zastupitel-
stva, neboť ten by byl stejný i kdy-
by převážná část občanů byla pro 
stavbu. V dnešní finanční krizi se 
zastupitelům ani nedivím. Nám 
všem, kteří i uprostřed léta ve 
svých studnách vodu máme, si za-
tím hlavu neděláme. Stále však 
jsou mezi námi občané bydlící pod  
Jindřínem, kteří vodu nemají, ne-
bo jí mají málo. Někteří tamní ob-
č a n é  v  m i n u l é m  r o c e 
„prov ětrali“své finan ční úspory a 
pozvali si firmu s vrtnou soupra-
vou na svůj pozemek. Ale bydlíme 
na Dolcích, které jsou vyhlášeny 
špatným podložím, kde v někte-
rých místech ani firma s takovouto 
technikou neuspěje. To se potvrdi-
lo v několika případech. Některým 
se podařilo a mají vody dostatek, 
zvláště těm, kteří bydlí ve spodní 
části obce a využili tuto firmu. Od-
ložili jsme již po druhé tento zá-
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děti nikdy nezapomněly. S přícho-
dem komunistické vlády ho však 
vytlačil Mezinárodní den žen 
(MDŽ). Den matek se začal opět 
slavit ve většině rodin až po roce 
1989.       Ma 

(Pokračování ze stránky 1) vidět asi k tomu nedošlo. Vyspra-
vila se jen hráz a díry od ondater. 
Hlína na temování hráze se vozila 
od Františka Klasny čp.62, který 
měl hlínu z vykopané studny na 
své zahradě. Ještě bych rád vy-
slovil svůj názor na asfaltování 
obecních komunikací. V minulém 
Občasníku se pan starosta zmi-
ňuje o výši nákladů a přislíbené 
dotaci ve výši 592857,-Kč z uva-
žované celkové ceny  900000,-Kč 
na opravu dvou komunikací od 
hlavní silnice k čp. 40 a čp. 32. 
Proč jsou zastupitelstvem vytipo-
vány tyto cesty ,mi není zcela jas-

né, když cesta od transfor-
mátoru až k čp. 32 je pří-
stupná   z   několika  stran. 
V obci zbývají daleko frek-
ventovanější cesty bez jiného 
přístupu, které by potřebo-
vali opravit. Které? Bez 

ohledu, ke které nemovitosti ve-
dou, bych raději vid ěl upravený 
prostor pod čp. 70 s napojením 
na chodník s cestou nad lesovnou 
a následně až k čp. 118. Další ces-
ta, která je dosti využívána je od 
čp. 32 k čp.61. Opravu by si za-
sloužila i jedna z nejstarších cest 
v obci Pod Hůrkou (dříve patřící 
okresu) s protažením až nad no-
vou nemovitost p. St. Zieglera ml. 
Těmito řádky jsem v žádném pří-
padě neměl v úmyslu kritizovat 
zastupitele ani jim radit, ale pro-
jevit svůj osobní názor na věci 
kolem sebe, které mi nejsou lhos-
tejné.                                          MA 

měr, ale věřím pevně, že naši ná-
sledovníci se k němu určitě za 
nedlouho vrátí. Musíme si při-
znat, že nám „ujel vlak“o málo, 
ale ujel. V naší obci je dost po-
třebných záměrů, které bude nut-
né začít řešit, proto bude práce 
pro zastupitele dost a dost. Jed-
ním z hlavních potřebných zámě-
rů podle mého názoru, ale i názo-
ru zastupitelstva obce a snad i 
některých občanů, je obecní ryb-
ník. Víme všichni, kteří se díváme 
kolem sebe, kolik místa zbývá při 
větší vodě, aby se nepřelila voda 
přes hráz. Tento záměr by nebyl 
tak finančně náročný, 
jako ten, co jsme odlo-
žili. Teoreticky finanč-
ně ne, ale bylo by dale-
ko a daleko náročnější 
a zdlouhavější dosáh-
nout potřebných povo-
lení na úřadě životního prostředí 
a jiných institucích. Jiné obce (je 
jich však málo) také s tímto úřed-
nickým „šimlem“ zápasily a po-
vedlo se jim. V měsíci březnu 
jsem se dočetl v Plzeňském dení-
ku,  že i sousední obec Řenče má 
v úmyslu tento záměr začít při-
pravovat. Ve starých zápisech je 
psáno, že hráz našeho rybníka 
byla opravována nezaměstnanými 
místními občany v roce 1931. 
Rybník byl zcela vypuštěn s ná-
znakem, že se bude kravskými 
potahy bahno vyvážet, ale jak je 

Názor 

V květnu oslaví 
Karel  Fořt   81 let 
Josef Macháček 75 let 
Jan  Bultas  60 let 

V červnu oslaví 
Zdeňka  Stieberová  81 let 

V červenci oslaví 
Václav Duchek 81 let 
Václav Fořt  75 let 

Naši jubilanti 

Opět po roce 



V sobotu 20.února se konala ve 
Skašově na koupališti, kde mají 
místní hostinec, výroční valná 
hromada okrsku SDH. Náš sbor 
vyslal tři  delegáty: pana Josefa 
Bradu, pana Jiřího Loudu a pana 
Zdeňka Nového ml. Na setkání 
mimo jiné proběhla volba členů. 
Starostou okrsku byl zvolen pan 
Josef Rašplička z Týniště. Po 
skončení všech pracovních povin-
ností byla volná zábava. 
K poslechu a tanci hráli dechovky 
vynikajícím způsobem bratři Že-
žulkové, modernu zase pan Radek 
Přibáň se svým kolegou kytaris-
tou. Nutno dodat, že příjemné 
prostředí a dobrá obsluha navodi-
la báječnou atmosféru. 

Petra Nová 

Je to za námi 
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Něco z 
historie 

V roce 1934 Americký chemik 
Wallace Hume Carothers vypra-
coval metodu výroby syntetic-
kých vláken-silon. V roce 1997 
Britští vědci jako první na světě 
použili metodu klonování u do-
spělého zvířete (ovce Dolly). V 
roce 1978 vyletěla Valentina Tě-
reškovová SSSR jako první žena 
do vesmíru. 27. října 1999 ze-
mřela herečka, moderátorka a 
autorka pořadů pro děti Štěpán-
ka Haničincová. V roce 1963 byl 
zavražděn v Dalasu americký 
president Kennedy. V roce 1968 
byl zavražděn kandidát na úřad 
prezidenta USA Robert Kenne-
dy. V roce 1969 Američan 
Amstrong  stanul jako první člo-
věk na měsíci. V roce 1929 - vr-
chol meziválečné výroby Ško-
dovky, která tehdy zaměstnávala 
22 tisíc d�lník�.                         Ma 

měsíců prázdninových a dovolen-
kových. Za Párníkem již stojí tra-
dičně statně urostlá máj, bez které 
si tento měsíc nedovedeme před-
stavit. Je dobře, že tento dosti ná-
ročný akt postavení máje proběhl 
bez potíží a hlavně bez úrazu. Ni-
kdo by nevěřil, jak ten čas rychle 
plyne, protože máj „Za  Pární-
kem“se staví již více než 10 let. 
Nedovedu si představit, že by se 
měla stavět tam, kde stávala po 
celá desetiletí-u hasičské zbrojni-
ce. Za dnešního silničního provo-
zu by to snad ani možné nebylo. 

Další výhodou stavění 
máje „Za Párníkem“ je 
i pro tradi ční hlídače 
máje z řad mladých, 
ale i starších chlapců. 
Dříve ti, kteří se u máje 
opozdili do pozdního 
odpoledne ve spokoje-
ném spánku a násled-
ném dopíjení zbytku 
piva, mají klid. Žádný 
se zvídavých dětí a 
hlavně občanů je neo-

kukuje a pak nepomlouvá. Když 
stojí máj, to je známka, že za 
krátký čas bude v naší obci tra-
diční pouť. Opět nastaly problé-
my, kam umístnit pouťové atrak-
ce. Před budovou obecního úřadu, 
jak stávaly dříve, je to dnes ne-
myslitelné, opět vinou silnice a 
dnešního provozu aut. Tady by 
hrozilo ještě větší nebezpečí úra-
zu,neboť  řidiči jezdí přes naší 
obec nezodpovědně a daleko pře-
kračují povolenou rychlost. Posta-
vením přístřešku a kiosku „Za 
Párníkem“v roce 1999 se vše vy-
řešilo ke vší spokojenosti celé ob-
čanské veřejnosti. Máj i pouťové 
atrakce jsou umístněny „Za Pár-
níkem“na bezpečném místě a tím 
je vše vyřešeno pro všechny příští 
časy. Dnes se o celý areál „Za Pár-
níkem“starají velmi dobře naši 
hasiči. Snaží se za vydatné podpo-
ry vedení obce stále prostředí vy-
lepšovat. Buďme rádi, že tomu 
tak je, protože místo „Za Pární-
kem“ je to jediné, co v naší obci 
máme a mnoho lidí z okolních 
obcí nám ho závidí. Proto si ho 
važme a chraňme před vandaly.  

MA  

Ano,již je to za námi,myslím tím  
období letošní dlouhé a protivné 
zimy. Můžeme říci,že první den 
zimy se zrodil již 16. října,kdy 
napadl první sníh a v některých 
krajích ho napadlo až 1m. Velké 
škody zapříčinila i současně řádící 
vichřice. Nejhůře dopadlo město 
Jablonec nad Nisou, kde byl vy-
hlášen kalamitní stav. Jsme rádi, 
že je zima za námi a přežili jsme 
ji bez úhony. Poslední tak dlouhá 
zima a hlavně bohatá na sníh byla 
v roce 1970. To byla poslední na-
řízená pracovní povinnost naší 
obcí, pro všechny 
muže starších 18 let 
na prohazování sně-
hu na Újezdském 
vršku. Tak to bylo, 
neboť jsem se sám 
této povinnosti zú-
častnil. V té době 
taková technika na 
vysoké závěje ještě 
nebyla. Nyní stojí-
me před branami 
letních měsíců, tedy 

Není žádnou novinkou, že každá 
obec vydává nějakou potřebnou 
Obecně závaznou vyhlášku, která 
by měla být v daném území pro 
občany zákonem. Nejinak je tomu 
od roku 1990 i v naší obci. Jednou 
z nejdůležitějších je Vyhláška o 
volně pobíhajícím zvířectvu na 
veřejném prostranství, jak slepic, 
tak hlavně psů. Od té doby, co 
byla vyhláška vydána, byla všemi 
starosty často připomínána, ale 
marně. Dnes je situace v naší obci 
taková, že projít ulicemi pod Jin-
dřínem je třeba mít patřičnou 
odvahu. Tam se pohybují volně 
na ulici psi, většinou vlčáci, proto-
že je majitel nezajistí a při tom 
nemá ani svůj pozemek ohrazen. 
Je mi divné to, že v blízkosti bydlí 
členové zastupitelstva obce a ne-
chají to bez povšimnutí. 

MA 

Poznatek 
z pěší zóny 

Valná 
hromada 
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Je známo, že ves Dolce byla sta-
věna žebříčkově, to znamená, že 
tudy probíhala obchodní cesta. 
Lidé začali stavět své domky 
podél obchodní cesty a další ge-
nerace po staletí (631 let) v tom 
pokračovaly. Tady je prvopočá-
tek těch nesnází, které občané 
naší obce, bydlící při této cestě 
dnes silnice 2. třídy denně zaží-
vají. Nákladní auta s návěsy jsou 
stále větší a větší náklady, které 
vozí také, aniž by silnice k tomu 
byly přizpůsobeny. Máme 
smůlu,že cesta přes naší obec od 
pomníku počínaje směrem k 
Újezdu a naopak,je rovná a pře-
hledná,tak proč by páni šoféři 
svůj vůz brzdili. Pustí ho rych-
lostí daleko přesahující povole-
nou 50km/h. Proč by ne, policii 
tady vidět není, když tak 1-2 
krát v roce. Když konečně přije-
dou, postaví se tak, že jsou vidět 
hned při vjezdu na vršek. Trpí 
tím občané, ale i jejich nemovi-
tosti. Je otázka času, kdy začnou 
zdi praskat a chalupy jinak po-
škozovat. Jak to bude dál? Řekl 
bych, že to bude horší a horší. 
Tady by snad pomohlo snížení 
rychlosti, častější, ovšem účelné 
policejní kontroly a vyšší poku-
ty. Možná, že i uvažované mýt-
né, by nákladní dopravu odklo-
nilo.                                           MA   

Co nás trápí    Významné dny vVýznamné dny vVýznamné dny vVýznamné dny v    květnukvětnukvětnukvětnu    
2.5.1519 - zemřel Leonardo da 
Vinci, italský malíř a vynálezce,
(*15.4.1452); 

3.5.1494 - Kryštof Kolumbus 
spatřil zemi, která byla později po-
jmenována Jamajka; 

3.5.1942 - se narodila Věra 
Čáslavská, česká olympionička; 

4.5.1802 - byla v Rakousku-
Uhersku zrušena doživotní vojenská 
služba; 
v katolickém kalendáři je svátek Sva-
tého Floriána, patrona všech hasičů; 

6.5.1992 - zemřela Marlene Diet-
rich, pěvkyně a herečka; 

7.5.1840 - Mezinárodní den Čer-
veného kříže; 

9.5.1974 - bylo otevřeno pražské 
metro; 

10.5.1970 - bylo zahájeno vysílá-
ní druhého programu Československé 
televize; 

12.5.1742 - byla Marie Terezie 
korunována českou královnou; 

12.5.1884 - zemřel Bedřich Sme-
tana, významný hudební skladatel; 

13.5.1717 - se narodila Marie 
Terezie; 

14.5.1855 - byla poprvé vydána 

Babička Boženy Němcové; 
16.5.1868 - položen základní 
kámen ke stavbě Národního divadla; 

17.5.1991 - Leopold Sulovský 
jako první Čech vystoupil na Mont 
Everest; 

18.5.1891 - otevřena budova 
Národního muzea; 
Mezinárodní den muzea; 

19.5.1909 - se narodil Nicolas 
Winton, Angli čan, který zachránil 
669 dětí z Československa před vy-
puknutím války;  
Den otevřené diskuze; 

20.5.1940 - přijíždějí první v ěz-
ni do koncentračního tábora Osvě-
tim; 

21.5.1881 - první použití telefo-
nu v Praze; 

24.5.1934 - byl Tomáš Garrigue 
Masaryk po čtvrté zvolen   preziden-
tem; 

28.5.1884 - se narodil Edvard 
Beneš; 

30.5.1434 - došlo k bitvě u Li-
pan; 

31.5.1993 - Světový den bez 
tabáku; 

Petra Nová  

„ORIENT“  pod vedením Ládi 
Boříka. Všichni, kteří přišli, urči-
tě nelitovali a spokojeně na prahu 

začínající 
s o b o t y 
odcházeli 
do svých 
d o m o vů . 
Tak se 
v š i c h n i 
těšíme na 
příští rok, 

Stalo se v naší obci již tradicí, že 
v první dekádě nového roku pořádá 
obec setkání seniorů. Ani letos tomu 
nebylo jinak. A tak v pátek večer 

12.února přišli do připravené zase-
dačky účastníci v hojném počtu. 
Příchozí zaujali po svém výběru 
místa u stolu. Po úvodním přivíta-
cím slovu pana starosty se zábava 
rozjela v plném proudu. K tom vy-
hrávala zvesela hudební skupina 

Posezení seniorů při muzice 

kdy ur čitě opět přivítáme naše 
seniory. 
Budeme se snažit trochu zpestřit 
program tohoto setkání, a proto 
přivítáme Vaše náměty a přání. 

Petra Nová  
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Přísloví. 
„Všichni rádi stárneme, když je 
nám osmnáct“.                        Seneca 
„Stárnout začínáme, jakmile rezig-
nujeme na mládí“.          W.Churchill 
„Stárnutí není nic jiného než 
zlozvyk, na který člověk opravdu 
zaměstnaný naprosto nemá čas“. 

A. Maurois 
„Zásluha není zestárnout, ale vy-
držet to“. 

J. W.Goethe  

Pranostiky a přísloví    
Ø  „Když sk řivánek v únoru zpívá, 

velká zima potom bývá“. 
Ø  „Jestli únor honí mraky, staví 

březen sněhuláky“. 
Ø  „V b řeznu sedlák stromy oseká-

vá, ale kabát ještě nesundává“. 
Ø  „Prší-li v noci na Bílou sobotu, 

bude v létě nouze o vodu“. 
Ø  „Chladný kv ěten, červen vlažný 

pro sýpky, sudy blažný“. 
Ø  „Na Zelený čtvrtek hrachy za-

sévej, na Velký pátek se zemí 
nehýbej“.  

Víte, že …..    
Velikonoce jsou tradiční oslavou 
jara, současným jazykem je na-
zýváme Svátky jara. Tyto svátky 
bývaly v minulosti významnější 
než Vánoce. V některých zemích 
je tomu tak i dnes (Francie, Ně-
mecko). V naší zemi stejná důle-
žitost zůstala jen v některých 
oblastech např. Na Moravském 
Slovácku. K Velikonocům se vá-
že mnoho pohanských zvyků a 
křesťanských tradic. Jednou z 
nejznámější tradicí byl předveli-
konoční půst, čas odříkání, který 
trval 40 dní. Tento Velký půst 
začínal Popeleční středou a trval 
až do Velikonoční neděle. Do 
dnešních dnů se v některých kra-
jích dochoval zvyk vztahující se 
k Páté neděli postní-kde také do-
stala název „Smrtná“. Jedná se o 
upravenou figuru ze slámy, mají-
cí zhotovený hadrový pomalova-
ný obličej a vše spočívalo na dře-
věné tyči. Tuto figuru veselá zpí-
vající mládež vynášela z vesnice, 
kde ji hodila do vody, nebo spáli-
la. Tento zvyk symbolizoval vy-
hánění zimy. Šesté neděli postní 
se říkalo „Kv ětná“. V tento den 
se světily v kostelích větvičky jívy 
- kočičky. To byla většinou zále-
žitost dětí, které posvěcené kočič-
ky nosily po sousedech a příbuz-
ných, za což byly odměňovány. 
Posvěceným kočičkám se přisu-
zovala zázračná moc, měly po-
máhat proti pohromám a nemo-
cem. Doma byly zastrkovány za 
svaté obrazy a kříže. Hospodáři 
je zapichovali na okraj pole, aby 
chránily úrodu. Dalším zvykem, 
který se z části dodržuje dodnes i 
v naší obci, je nahrazování kos-
telních zvonů, které podle pověry 
na Zelený čtvrtek odletěly do 
Říma. Tato doba, kdy chodí po 
vsi malí řehtáči-koledníci trvá až 
do Velkého pátku 3 hodin odpo-
ledne. Pak chlapci chodí vybírat 
odměnu za koledování a řehtání 
po domech. Na Bílou sobotu se 
vrací zvony z Říma a opět se ro-
zezní. Je dobře, že tento zvyk se 
udržuje a tím připomíná nám 
starším naše dětská léta.          MA 

Něco ze starých pamětí 
(pokra�ování z minulého Ob�asníku) 

Nedá se již říci, ze starých pamětí, 
neboť s nemovitostmi s popisnými 
čísly a jejich majiteli vás prostřed-
nictvím tohoto Občasníku seznamu-
ji již t řetím rokem. Nic však netrvá 
věčně, dostali jsme se ku konci a 
nyní nám zbývají nemovitosti, které 
byly postaveny na sklonku minulé-
ho století. Přesto, abychom měli 
zmapovány   všechny    nemovitosti 
s popisnými čísly i jejich majitele, 
tento záměr dokončím. 
V 80. letech minulého století byla 
postavena nemovitost čp. 111. Po-
stavili jí manželé Pavel a Hana 
Stuchlovi. Tato vilka je postavena 
na polovině bývalé zahrady patřící 
k čp. 34.  Dříve tato rodina bydlela 
v čp. 53 u rodičů Stuchlových. Ne-
movitost čp. 112 byla postavena na 
sklonku 80. let minulého století 
manželi Miroslavem a Václavou 
Bultasových,    kteří   dříve  bydleli 
v čp. 5. Nynější majitelkou domu 
čp. 112 je dcera Štěpánka provdaná 
Pechanová.   Dům čp. 113 postavili 
v 80. letech minulého století manže-
lé Josef a Stanislava Matasovi, kteří 
dříve bydleli v čp. 94 u rodičů Ma-
tasových. 
Nemovitost  čp.  114  je přestavěna 
z druhé poloviny domu čp. 22. Tuto 
polovinu domu čp. 22 zdědila po 
rodičích dcera Růžena provdaná 
Čechová. Přestavbu v obytné pro-
story provedl ke konci minulého 
století syn Jaroslav Čech,který je 
dnešním majitelem, ale trvale bydlí 
v Mostě. Na tomto čp. 114 je trvale 
hlášen a bydlí v naší obci syn maji-

tele Jaroslav Čech ml. Dům čp. 
115 postavili manželé Stanislav a 
Iva Sajdlovi,   kteří   dříve bydleli 
v čp. 70 u rodičů Kantových. Dům 
čp. 116 postavil na přelomu 80 a 
90 let minulého století Stanislav 
Motlík. Nemovitost je postavena 
na části zahrady dříve patřící k čp. 
24, kterou zdědil po smrti svých 
rodičů. Dům čp. 117 byl postaven 
v 90. letech minulého století na 
druhé  části zahrady dříve patřící 
k čp. 34. Majitelkou této nemovi-
tosti je Eva Pláteníková. Moderní 
dům čp. 118 postavili ke konci 20. 
století manželé Jiří a Martina Ku-
čerovi, kteří dříve bydleli v Plzni. 
Nemovitost čp. 119 postavil Luboš 
Louda, na přelomu století a je je-
jím vlastníkem. Luxusní dům po-
stavený pod Jindřínem paní Ko-
courkovou z Přeštic, byl po dosta-
vění prodán novému majiteli, ale 
dosud v něm nikdo nebydlí. Maji-
telem je firma R-Prance s.r.o. Pra-
ha. Dům čp. 121 byl postaven Vác-
lavem Havlíčkem na části zahrady 
dříve patřící k čp.81. Majitelem je 
Václav Havlíček ml., který dříve 
bydlel se svou rodinou v Přešti-
cích. Čp. 122 není dosud žádné 
nemovitosti přiděleno. Posledním 
popisným číslem v naší obci je čp. 
123. Tento dům postavili manželé 
Radek a Markéta Jeslínkovi na 
počátku tohoto století, kteří dříve 
bydleli v Plzni. Dům je postaven 
na jedné části zahrady, která pat-
řívala manželům Benediktovým 
čp. 40.                                          MA 
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Myslivecký spolek Diana pod vedením p. M. 
Čepického a p. S. Kasla opět uspořádal další 
ročník školního kola soutěže „ O zlatou srnčí 
trofej“. Ú častnili se jí žáci 3. – 5. ročníku ZŠ 
Horšice. V úvodní části děti řešily testy z oblasti 
myslivosti a poté jim p. Kasl předvedl myslivec-
ké trofeje, lovecké zbraně a vábničky. Mezitím 
p. Čepický nezahálel a dal se do opravování 
testů. Po opravení následovalo vyhodnocení. 
Tímto chci moc poděkovat p. Čepickému a p. 
Kaslovi, že odměnu v podobě čokolády dostal 
každý zúčastněný a nikdo neodcházel se slzička-
mi v očích. Dále bylo vyhodnoceno 12 nejlepších 
dětí, které získaly nejvyšší počet bodů a pojedou 
v sobotu 15. května 2010 na zámek Nebílovy, 
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Dne 25. února 2010 jsme si v naší 
školní družině uspořádali zcela no-
vou akci, kterou jsme nazvali Balon-
ková diskotéka. Balonková proto, že 
se skládala ze tří soutěžních disciplin, 
samozřejmě za pomoci nafukovacích 
balonků při hudbě a tanci. Nejdříve 
se žáci rozdělili do dvojic a každá 
dvojice si vybrala svoji soutěžní bar-
vu balonku. Na Dana Křížka žádný 
soutěžící do dvojice nezbyl a tak do 
soutěže nastoupil s vychovatelkou 
Sylvou, čehož později vůbec nelitoval, 
protože hned v první soutěži skončili 
na prvním místě. V první soutěži si 
dali žáci balonky mezi hlavy, Pája 
Paluch pustil hudbu a soutěž začala. 
Po chvíli začaly balonky odpadávat a 

na třetím místě se umístili Pája Pa-
luch s Kryštofem Linhartem, na dru-
hém místě Majda Benešová s Filipem 
Lehrem a první, jak už jste se dozvě-
děli se umístil Danek Křížek. Ve dru-
hé soutěži jsme s balonky mezi hlava-
mi podlézali  provaz, který jsme po-
stupně snižovali a na konci jsme se 
museli i plazit. A třetí soutěží byl ba-
lonkový fotbal(kopání a hlavičky přes 
překážku). V této soutěži zvítězil Pája 
Paluch. Balonková diskotéla se žákům 
velmi líbila a dohodli jsme se, že ji 
zařadíme do našich akcí i v příštích 
letech.                    Sylva Seidenglanzová  

Balonková diskotéka AKCE MATEŘSKÉ ŠKOLY 
DO KONCE ŠKOLNÍHO 

Ještě pár slov k přechodu pro chodce 

Mnoho let jsme konzultovali s obcí umístění 
přechodu pro chodce u budovy školy. Přede-
vším jsme upozorňovali na  velké nebezpečí  
možných úrazů při přecházení vozovky na-
šimi dětmi a žáky v zatáčce u hřbitova. 
V září 2009 jsme štastni vykročili vstříc nové-
mu školnímu roku po krásném přechodu pro 
chodce, jednoznačně velmi dobře umístěném 
mimo zatáčku, předpisově označeném a vidi-
telném. Hned v prvních dnech si žáci  prak-
ticky osvojili to, co jsme jim léta v hodinách 
dopravní výchovy vštěpovali pouze teoretic-
ky – přecházení vozovky na vyznačeném 
přechodu. Bohužel naše radost netrvala dlou-
ho – a my jsme s neskrývaným údivem pozo-
rovali, jak mizí dopravní značení přechodu 
pro chodce, a jak se z bílé „zebry“ stává čer-
ná. A tak opět vítězí úředníci nad zdravým 
selským rozumem, opět úředníci rozhodují  o 

záležitostech, které by měly být plně 
v kompetenci obce. Vždyť kdo lépe zná 
provoz v obci než starosta, zaměstnanci 
školy nebo místní občan? 

Pavla Nohavcová  

DUBEN  
návštěva DDM v Přešticích – Velikonoční 

vyrábění 
KVĚTEN  

cesta vlakem 
návštěva příslušníků Policie ČR 
pohádkový les se školní družinou 
hledání pokladu s MŠ Příchovice 
31.5. fotografování dětí 

ČERVEN 
1.6. oslava Mezinárodního dne dětí 
školková atletická olympiáda 
návštěva paní Fišákové ve Vitouni - rybičky 
12.6. vystoupení dětí na rodácích 
14.6.výlet na hrad Švihov- pohádka „Skřítek 

Skříňáček“ 
návštěva profesionálních hasičů v Přešticích 
rozloučení s předškoláky – Svatojánská noc 

Zlatá srnčí trofej 
kde budou naši školu reprezentovat 
v okresním kole soutěže „O zlatou srnčí tro-
fej“. Přejeme moc a moc úspěchů. 

Jana Tolarová  

Velikonoční ostrov 
Pod tímto názvem proběhlo ve dnech 22. a 23. břez-
na společné projektové vyučování žáků 1., 2. a 3. 
ročníku.  Žáci pracovali v 5 skupinách, do kterých 
se rozdělili pomocí barevných samolepek. Na úvod 
každá skupina vytvořila z donesených materiálů 
vztahujících se k Velikonocům svůj ostrov. Poté jej 
představila ostatním spolužákům, přičemž jsme si 
připomněli tradi ční symboly Velikonoc. 
Velkým objevem byla pro většinu dětí skutečnost, že 
Velikonoční ostrovy opravdu existují. Přesvědčily se 
o tom vyhledáváním na internetu. Jednotlivé skupi-
ny pak dle vylosovaného zadání zjišťovaly o ostrově 
další informace a seznamovaly s nimi ostatní. Na 
závěr našeho krátkého výletu na Velikonoční ostro-
vy si každý vytvořil sochu Moai. 
Po této odbočce jsme se již zcela věnovali našim 
Velikonocům. V kalendářích žáci vyhledávali a 
ukazovali si podle čeho se určí, kdy budou Velikono-
ce. Pronikali jsme do tajů zvláštního označení dnů 
v Pašijovém týdnu. Každá skupina si vytvořila 

velikonoční kalendář, kde se mimojazykovými 
prostředky snažila zachytit charakteristiku jednotli-
vých dnů.Zvyky v těchto dnech si děti připomínaly 
nejen teoreticky ale i praktickými ukázkami . Nejví-
ce se jim samozřejmě líbilo hledání pokladu na 
Velký pátek. Na velikonoční pondělí se děvčata 
pochlubila vlastnoručně zdobenými vajíčky a kluci 
vlastnoručně upletenými pomlázkami a přednesem 
koled. A protože symbolem našeho ostrova bylo 
vajíčko, nesměly chybět ani nejrůznější pokusy 
s ním. Zkoušeli jsme vejce rozmáčknout v ruce, 
zkoumali jsme, jak poznat syrové vajíčko od vařené-
ho, nebo jak zjistit, zda je vajíčko čerstvé. Vyzkou-
šeli jsme si i tradiční velikonoční hru „sekání“ do 
vajec a v tělocvičně pak různé pohybové hry s 
„vejci“. 
Úkolem projektu, bylo aby se děti nejen něco zají-
mavého dozvěděly, ale především aby se naučily 
spolupracovat ve skupině a vzájemně si pomáhat. A 
to se podařilo.                          Blanka Velkoborská 
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Třídenní projektové vyučování, které proběhlo ve 4. a 
5. ročníku.  ZOH ve Vancouveru, to bylo v poslední 
době aktuální téma. Ve třídě se hodně diskutovalo a 
sledovala se situace na ledě i na sněhu. Věděla jsem, že 
tento okruh mé žáky určit ě zaujme a proto jsem pro ně 
připravila menší ZOH v Horšicích. Děti si na první dva 
dny připravily dostupné materiály z časopisů, novin, 
ale i osobní fotografie a materiály, které se týkaly 
sportu. Hovořilo se o Kanadě, Vancouveru, ale hlavně 
jsme se zaměřili na olympijské hry. Nejdříve se děti 
rozdělily do 4 skupin, a pak každá skupina plnila 
určité úkoly. 1. skupina měla zjistit něco o olympij-
ských kruzích, 2. skupina o olympijské pochodni, 3. o 
olympijském slibu sportovců a rozhodčích, 4. skupina 
o hymně OH. Děti čerpaly nejen z tisku, ale hlavně 
v knihách a na internetu. Nechyběly ani ukázky videa a 
audia. Úkoly, které jim byly zadávány nebyly vůbec 
jednoduché, ale každá skupina se moc snažila, protože 
za splněné úkoly získávaly olympijské kruhy. 
V průběhu projektu jsem udělovala i žolíky, které si 

zasloužil opravdu jen málokdo. Hodnotila jsem 
pomoc ve skupině, plánování úkolů a bylo na vedou-
cím skupiny, jak vše zorganizuje. Občas jsem byla 
požádána o pomoc při řešení problémů , ale musím 
říct, že tentokrát všichni pracovali s obrovským 
zájmem a nadšením. Vše vyvrcholilo ve středu, kdy 
jsme se přesunuli do tělocvičny a zde jsme zahájili 
ZOH v Horšicích. Samozřejmě s patřičným ceremo-
niálem. Nechyběl ani olympijský oheň, který přines-
la čtveřice zástupců. Oheň vzplál a všichni účastníci 
se předvedli i se svými vlajkami. Po zahájení už 
každý žák soutěžil sám za svoji zemi. 1. disciplína 
bylo krasobruslení. Tady se děti předvedly 
s připravenou sestavou a hudbou. Nevěřili byste, 
jak i chlapci skákali dvojité rittbergery a jaké vytá-
čely piruety. Při hudbě Mozarta jsme se opravdu 
moc a moc pobavili. 2. disciplína bylo rychlobrusle-
ní. Asi se ptáte, jak jsme mohli bruslit, ale měli jsme 
velmi  klouzavé ponožky a dokonce Pepča Bořík měl 
ru čně upravené domácí pantofle. A závod začal. 

V týdnu od 12.4. do 16.4.2010 probíhal v naší mateřské 
škole „Barevný týden“. Každý den byl zaměřený na 
jednu barvu, kterou si děti předcházející den zvolily. 

Celý týden se 
toč i l  kolem 
barev – sezna-
movali jsme se s 
nimi, poznávali 
je, zpívali jsme 
o nich, hráli si a 
malovali s nimi. 
Děti chodily do 
školky ustroje-
né do oblečení 
zvolené barvy. 
A jaké barevné 
dny si děti 

naplánovaly? Žlutý – sluníčkový den, červený – srdíčko-
vý den, modrý - obláčkový den, zelený – travičkový den 
a na závěr strakatý den. Velká pochvala patří rodičům, 
kteří zajistili pro své děti barevné oblečení a různé 
barevné doplňky. Samozřejmě byla pořízena i fotodoku-
mentace, na kterou se můžete podívat na webových 
stránkách naší školy.                          Dana Řihošková  

Barevný týden 

Výtvarná soutěž 

Na měsíc únor vyhlásil Dům dětí a mládeže v Přešti-
cích výtvarnou soutěž na téma „Moje nejoblíbenější 
zvířátko“. Za naši mateřskou školu se této soutěže 
zúčastnili: Vašík a Michal Křížovi, Petřík Rauš, 
Maruška Smolová, Lucinka Náprstková a  Anetka 
Míšková. Za krásné 3. místo blahopřejeme Péťovi 
Raušovi a za 10. místo Lucince Náprstkové. Všem 
patří velká pochvala. 

Dana Řihošková  

Druhá jarní výprava-
zřícenina hradu Skála  

Druhou jarní výpravu jsme podnikli na zříceninu 
hradu Skála. Slunce lehce vykukovalo za mraky a 
my jsme si to namířili z Horšic po silnici směrem na 
Vytůň. Na kraji Vyt ůně jsme odbočili na polní 
cestu, která nás zavedla k lesu. Ještě chvíli jsme si 
vyšlapovali lesem a už jsme byli u cíle. Zjistili jsme, 
že i zde řádili vandalové. Lavičky se stolkem na 
odpočinek zde sice zůstaly, ale vývěsní tabule 
s legendou o hradu je již prázdná. Není tu ani zápis-
ník se schránkou, do kterého zde turisté zapisovali 
vzkazky. O oheň na 
opečení vuřtů se nám 
letos postaral Vojtíšek 
Bořík. Po opečení vuřtů, 
svačině a odpočinku jsme 
nezapomněli uhasit oheň 
donesenou vodou. Řádně 
jsme po sobě uklidili a 
vydali se opět do školy. 
Na zpáteční cestě nás 
čekalo ještě jedno překvapení, když nás Pepa Bořík 
zavedl k pomníku, o kterém jsme nikdo jiný nevě-
děl. To znamená, že na našich cestách můžeme 
poznávat a objevovat stále něco nového. 

Sylva Seidenglanzová-vychovatelka ŠD  

Nesměly se zvedat nohy, jen skluz byl povolen. 
Vyhrál opravdu ten nejrychlejší. 3. disciplína byl 
biatlon. Úkolem bylo trefit se míčky do košíku a 
poté do kruhu. Snad nejlepší disciplína byly boby. 
Po vytvoření dvojic si sportovci vzali deku. Jeden si 
lehl na deku a druhý musel tahat. Vyhrála dvojice, 
která byla v cíli nejrychleji. Na závěr jsme si dali 
hokej / florbal/ . Všechny disciplíny byly spravedli-
vě vyhodnoceny a samozřejmě nechybělo předání 
medailí a diplomů. Protože se přiblížil konec olym-
pijského dne, štafeta přebrala pochodeň 
s olympijským ohněm a všechny děti najednou 
sfoukly olympijský oheň. Tak byl ukončen náš 
třídenní projekt Cesta do Vancouveru. 

Jana Tolarová, tř. uč. 4. a 5. roč. 

Výlet do techmanie  

V pondělí 22.2.2010 jsme jeli se školou do Plzeňské techmanie. 
V muzeu je kolem 60 exponátů, na kterých si lze vyzkoušet fyzikální 
jevy, např. z oblasti mechaniky, optiky, magnetismu nebo akustiky. 
Při příjezdu do techmanie jsme se rozdělili. 1. a 2. třída měla dětský 
program s doprovodem pohádkových bytostí. 3. až 5. třída měla 
volnost ve výběru.  

Konverzační balón 
Je balón o průměru 1,5. Je naplněn oxidem uhličitým. Funguje jako 
optická čočka, ale místo světla zaostřuje zvuk. Zvuk se šíří pomaleji 
než ve vzduchu. Když byste měli mezi sebou takový balón uslyšíte 
šeptání druhého. 

Magnetické pole 
V okolí cívky zapojené do elektrického proudu vzniklo magnetického 
pole. To jsme jsi vyzkoušeli  pomocí kovové tyčky- vodiče. 
Na dalším exponátu jsme si vyzkoušeli šíření zvuku ve vzduchu  

a ve vakuu.  
V plastové komoře byl zvonek a vzduch-tam byl zvonek dobře slyšet .Ale když jsme vysáli vzduch a v komoře bylo 
vakuum, zvonek už nebyl téměř slyšet. Ve filmech jsou otřesy ve vesmíru hlučné, přitom by tam nemělo být nic slyšet. 

Chladniho obrazce 

Vesnická pohádka  
V pátek 26. 3. 2010 se 3. – 5. ročník vydal do Přeš-
tic. V dopoledních hodinách jsme navštívili Dům 
historie v Přešticích, kde jsme shlédli výstavu „ Co 
odnesl čas“. Výstava představuje předměty všední-
ho dne, které vytlačila současná technika, a proto 

skončily v muzeu. Expozice je rozděle-
na do tří částí: 1. Co odnesl čas z 
kanceláří, 2. Co odnesl čas z domác-
ností, 3. Co odnesl čas z našich zájmů. 
Nejdříve jsme se obávali, že výstava 
bude nezáživná, ale všichni, včetně 
dětí jsme byli rádi, že jsme takovou 
e x p o z i c i  v i d ě l i .   
Po půl desáté hodině jsme se odebrali 
ke Kulturnímu zařízení. Nasvačili 

jsme se a v 10. hod. jsme konečně zasedli do křesel 
a čekali, co nás čeká. Byla pro nás připravena 
pohádková hra Vladimíra Kábrta, Vesnická po-
hádka. Tato hra vypráví o lásce Aničky a Matěje, 
kterou se snaží překazit zlý rychtář svou lstí. Jak to 
v českých pohádkách bývá, vše dobře dopadne díky 
vodníkovi, který žije v rybníce u mlýna. Děj se 
odehrává v našem kraji na Vícově u řeky Úhlavy. 
Pohádka se dětem velice líbila, protože zde vystu-
povaly osoby a ne loutky. Divadelní atmosféra 
určit ě dýchla na každého z nás a doufáme, že brzy 
navštívíme další divadelní představení, které bude 
také tak pěkné.                                 Jana Tolarová 

obrázky z písku jsme si vytvořili  pomocí pilky. Při přejíždění po 
hraně desky dochází k vibraci. Zrnka písku se přemisťovala a 
vytvářela obrazce. 
 

A to nejzajímavější je asi  Van de Graafův generátor, ale v muzeu 
nám nebyl předveden. Je to kovová koule, kde se vytvoří silné elek-
trostatické pole. A tak když se této koule dotknete, začnou vám 
vstávat vlasy na hlavě. V muzeu jsme se při poznávání fyzikálních 
jevů hodně pobavili. 

Máťa Muchka, žák 4. ročníku  



Stránka Stránka Stránka Stránka 8888    Č.  2Č.  2Č.  2Č.  2     

Kam sKam sKam sKam s    nimi?nimi?nimi?nimi?    
To byla otázka, na 
kterou hledali žáci 
v pondělí 26.4.2010 
odpověď při stejno-
jmenném celoškol-
ním projektu, jenž 
se týkal problemati-
ky odpadů. 
Ve skupinách namíchaných ze zástupců jednotlivých 
ročníků se žáci navzájem informovali o tom, zda a 
proč třídí či netřídí doma odpad, společně mapovali 
rozmístění sběrných kontejnerů v místě svého bydliš-
tě, seznamovali se s jejich barvami a s popiskami, co 
do kterého kontejneru patří. Získané znalosti poté 
děti uplatnily p ři praktickém t řídění z domova done-
sených „vzorků“ jednotlivých odpadů do příslušných 
kontejnerů, které si vyrobily z papíru. 
Cílem projektového dopoledne byly nejen poznatky, 
ale i prožitky. Žáci si tak lépe uvědomili, že příroda 
není skládka smetí a pokud budou třídit odpady, 
budou jí pomáhat a chránit ji.  

Blanka Velkoborská  

                            Jak jsme pekli JidášeJak jsme pekli JidášeJak jsme pekli JidášeJak jsme pekli Jidáše    

Velikonoce či pascha  jsou 
nejvýznamnějším křesťan-
ským svátkem, který je 
oslavou zmrtvýchvstání 
Ježíše Krista. I dnes je 
tento svátek velice populární 
a v České republice ho slaví 
mnoho rodin. Obyčejný 
člověk si ho představí 

především jako den, kdy při pohledu z okna vidí 
děti s pomlázkou. Chodí od domu k domu a koledují 
o malovaná vajíčka, sladkosti a další dobroty. Také 
my učitelé chceme tyto svátky dětem přiblížit a 

seznámit je s dávnými tradicemi. Ve středu 31.3. 2010 
jsme navštívili DDM Přeštice, kde pro nás p. vychova-
telky B. Zezulová a p. Strnadová připravily krásný 
program, tzv. Pečení Jidášů. Kdo z nás věděl, co jsou 
to Jidáše? Pro hodně dětí byl tento pojem neznámý.  
Jidáše jsou velmi oblíbené velikonoční pečivo, které je 
známo již po několik staletí. Velikonoční Jidáše se 
tradi čně podávají čerstvé a ještě lépe s medem. My 
jsme si takovou pochoutku vyzkoušeli upéct, ale i 
smlsnout. Děti si odnesly mnoho krásných zážitků, ale 
hlavně recept , který si každý z nich chtěl vyzkoušet i 
doma. Velice děkujeme kolektivu DDM Přeštice za 
příjemně strávené dopoledne.            Jana Tolarová  

MŮJ KAMARÁD – KNÍŽKA 

Ve středu 24. 
března 2010 se 
uskutečnilo 
v prostorách 
DDM v Blovicích 
okresní kolo 
recitační soutěže. 
Naši školu repre-
zentovali Domi-
nik Trhlík a 

Martin Tolar v 1. kategorii a ve 2. kategorii Dorotka 
Doležalová. Přestože vybrané básně a texty přednesli 
jak nejlépe uměli, v silné konkurenci ostatních recitá-
torů se jim nepodařilo dosáhnout na postupová místa, 
která byla pouze 2 v každé kategorii. Děti však získaly 
cenné zkušenosti, které určit ě zúročí příští rok ve 
školním a možná i v okresním kole. 

Blanka Velkoborská 

Na  počátku března jsme se ocitli v kůži knihovníka. 
Hernu v naší mateřské škole jsme proměnili v 
knihovnu.Knihy jsme krásně seřadili na polič-
ky i stolečky, aby byly přístupné malým i 

velkým čtenářům. Každý si přinesl z domova tu 
svoji nejmilejší knihu. Nechyběly čtecí koutky ani 
čtenářské průkazky. Celý týden jsme si četli, prohlí-
želi, poznávali pohádkové postavy. Tématický blok 
jsme zakončili návštěvou Městské knihovny v Přešti-
cích. Děti si zde mohly prohlížet knihy, namalovat 
obrázek, hledaly pohádkové bytosti a dozvěděly se 
spoustu nových a zajímavých věcí o práci v knihov-
ně, ale také to, jak se stát pravidelným návštěvní-
kem. Tím bychom chtěly poděkovat paní Hrubé 
za hezké přijetí a příjemně strávené dopoledne v 
knihovně.       Učitelky Mateřské školy Hošice  

Na babiččině dvorku  
Na jaře se začíná probouzet příroda, rodí se mláďát-
ka, začínají růst květiny, zelená se tráva. O tom všem 
si s dětmi budeme povídat celé jaro. Prvním naším 
tématem byla zvířátka. Děti si do mateřské školy 
nosily plyšová i plastová zvířátka, která patří na 
babiččin dvorek. Stavěly pro ně domečky, boudy, 
chlívky, stáje, kurníky. Prohlížely si encyklopedie, 
kreslily, stříhaly, otiskovaly, malovaly, pracovaly s 
netradičním materiálem, skládaly z papíru, vyprávě-
ly si pohádky o zvířátkách, zpívaly jarní písně. Od-
měnou jim byla návštěva u paní Toupalové z Újezda, 
kde si děti mohly pohladit i nakrmit poníky a osly. 
Největším překvapením byla návštěva u pana Sikyty 
z Újezda, kde děti vid ěly nejen pávy a pávice, malé 
býčky, ale mohly se povozit v kovbojském klobouku 
na koních. Děti byly tak nadšené, že se jim vůbec 
nechtělo šlapat zpět do školky. Na rozloučenou dosta-
ly  pistolky naplněné bombóny a na památku si 
odnesly paví péra. 
Na závěr nechybělo ani společné foto, které bude 
vystaveno u paní Sikytové v hostinci. Touto cestou 
bychom chtěli poděkovat paní Toupalové a panu 
Sikytovi za nádherně strávené dopoledne. 

Jarka z MŠ  

Okresní kolo recitační 
soutěže 

Poděkování p. Havlíkovi za peněžitý dar pro školu 
v hodnotě 2310,- Kč. Tento dar bude použit pro 
účely školy a žáků. Ještě jednou děkujeme.  

Učitelský sbor ZŠ Horšice  

Přípravy na Velikonoce 
Letošní zima byla dlouhá, a proto jsme se všichni 
těšili, až nás první jarní sluníčko zahřeje svými 
paprsky. Blížící se velikonoční svátky už volaly 
po změně zimní dekorace školky,  a tak jsme se v 
Pašijovém týdnu pustili do práce. S jarní výzdobou 
nám pomohli také rodiče, kteří společně s dětmi 
vytvořili krásné velikonoční dekorace. Děti pak 
zdobily vajíčka různými technikami, vyráběly 
stojánek ve tvaru zajíčka, vymýšlely přáníčka a 
seznámily se s velikonočními zvyky a tradicemi.  Ve 
čtvrtek 1.4.2010 jsme navštívili Dům dětí v Přešti-
cích, kde jsme malovali sádrová vajíčka, které jsme 
si odnesli domů. Na Velký pátek měly děti ve školce 
připravené překvapení -  hledání velikonočního 
zajíčka. Nejprve se soutěžilo v těchto disciplinách: 
přenášení vajíčka na lžíci, slalom mezi vajíčky a 
nošení vajíček z jedné ošatky do druhé. Odměnou 
všem dětem bylo hledání velikonočního zajíčka na 
školní zahradě. 

Dana Řihošková  

Zápis do Mateřské školy v 
Horšicích 

První jarní výprava – Luh 
2010 

Opět je tu jaro a 
s ním naše již tradič-
ní poznávání okolí 
Horšic v podobě 
jarních výprav. Naše 
první jarní výprava 
nás zavedla do Luhu. 

Ze školy jsme si to namířili k lesu směrem na Vlčí. 
Cesta na pilu v Luhu nám trvala poměrně dlouho, 
jelikož si žáci přáli častější přestávky na občerstvení . 
První přestávku jsme si udělali na kraji lesa na kládě. 
Druhou odpočinkovou přestávku jsme si naplánovali 
na lavičce se stolkem před pilou, ale ejhle! Lavičku i 
se stolkem jsme objevili rozlámanou v potůčku-že by 
vandalové? Posvačili jsme tedy na kameni blízko 
domu Bečvářových -naší spolužačky Barušky. Na 
další odpočinek jsme se těšili u pomníčku v klidném 
koutku lesa, ale opět překvapení – kde byly loni lavič-
ky se stolkem, letos se asi propadly do země a zůstaly 
tu jen dvě dlažební kostky (škoda). Zahráli jsme si tu 
alespoň hru na schovávanou, a cestou přes pole ke 
koupališti jsme si to namířili zpět do školy.  

Vychovatelka ŠD Sylva Seidenglanzová 

Na konci března proběhl zápis do Mateřské školy v 
Horšicích. Bylo zapsáno celkem 11 dětí. 

 
 

 
Na všechny děti se od září moc těšíme.  

Učitelky MŠ Horšice  

Z Horšic:  
Jan Náprstek 
Veronika Hrubá 
Tomáš Hrdlička 

Z Dolců:  
Klára Boříková 
Lukáš Šrámek 

Z Újezda:  
Tereza Farkašová 
Eva Polanská 

Z Vitoun ě:  
Filip Fořt 

Z Přeštic:  
Marek Samuel 
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